
 
 

1 
 

 

Acta 2a reunió de la comissió de seguiment 
Assemblea Ciutadana pel clima 

 
 

Identificació de la sessió: 
Data: 13.10.2022 
Lloc: Zoom (telemàtica) 
Horari: 17:00 – 18:00 h 
 

 

Assistents: 

El nombre de persones assistents a la Comissió de Seguiment ha estat de 19 persones 

 

Ajuntament de Barcelona: 

 Regidoria d’Emergència Climàtica i Transició ecològica: Christo Casas (assessor)  

 Regidoria de participació: Sandra Salvador (assessora) 

 Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat d’Ecologia Urbana: Irma Ventayol, Helena 

Barracó  

 Departament de Participació d’Ecologia Urbana: Gerard Lillo  

 Agenda 2030: Bàrbara Pons 

 

Membres dels grups municipals amb representació a l’Ajuntament de Barcelona: 

 Helena Gómez (BCNenComú) 

 Eduard Cuscó (ERC) 

 Albert Giralt (Valents) 

 Bàrbara Pons (PSC) 

  

Entitats del Consell Ciutadà per la Sostenibilitat: 

 Federació d'Associacions de Veïnes i Veïns de Barcelona (FAVB): Joan Maria Soler 

 

Entitats que treballen en l’àmbit de l’acció climàtica a la ciutat: 

 Rebel·lió o Extinció: Àlex Guillamón en substitució de Clàudia Bosch  

 Greenpeace: Fernando Fernández 

 Associació SomlaClau - Ecologia i Transició Urbana: Chiara Monterotti 

 

Membres de l'Assemblea Ciutadana pel Clima 

 

 Ana Georgina Castañeda Maza 

 Cristian Iordache 

 Elisabet Manich Vallès 

 Isabel Rosselló Vidal 

 Xavier Royo Coloma 

 

Convidats: 

 Membre de l’assembla Espanyola: Jordi Serra 

 

Ordre del dia 

 

1. Benvinguda i presentació dels nous integrants 
2. Peticions de l'Assemblea pel Clima Espanyola 
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3. Resum i avaluació de la fase de debat d’agenda de les primeres trobades de 
l’Assemblea 

4. Plantejament de les sessions de la fase deliberativa 
5. Aportacions de la Comissió 
6. Propers passos 

 

Desenvolupament de la trobada: 

 

1. Benvinguda i presentació dels nous integrants a la Comissió de Seguiment. Irma 

VentayolLes persones assembleistes que s’incorporen a la comissió són: 

 

 Ana Georgina Castañeda Maza 

 Cristian Iordache 

 Elisabet Manich Vallès 

 Isabel Rosselló Vidal 

 Xavier Royo Coloma 
 
Recordatori de les funcions de la Comissió de Seguiment. Gerard Lillo 
 

Són: 

 Òrgan amb personal municipal, grups municipals, entitats ciutadanes i persones 
participants a l’Assemblea que supervisa i fa seguiment de tot el procés de 
l’Assemblea. 

 Atribucions de la Comissió descrites en el Decret d’Alcaldia: 
 

a. Emetre opinions sobre els instruments i la metodologia concreta de debat 
proposats, suggerir les modificacions que consideri convenients. 

b. Fer el seguiment del funcionament i l’eficàcia dels instruments de debat i 
recomanar millores. 

c. Emetre un informe sobre les esmenes presentades per les persones participants 
en els instruments de debat respecte el resum formalitzat en les actes de les 
sessions. 

d. Conèixer i debatre l’informe de resultats del procés i afegir-hi suggeriments o 
millores. 

e. Altres que se li encomanen amb el decret d’aprovació del procés o 
posteriorment. 

f. Un cop acabada l’assemblea deliberativa, aquesta comissió farà el seguiment de 
les propostes sorgides i s’encarregarà de l’impuls i del seguiment del 
desenvolupament i l’execució de les propostes. 

 

2. Peticions de l’Assemblea pel Clima Espanyola. Jordi Serra 

 

L’assembla espanyola pel clima està traslladant les recomanacions a les diferents institucions:   

- Al juny es van traslladar al govern d’Espanya.  

- A final de juliol es va fer un ordre ministerial.  

- El 24 d’octubre s’han fetes recomanacions al Senat i Parlament dels Diputats. 

- A la Generalitat de Catalunya a través d’en Marc Sengles .  

- A l’Ajuntament de Barcelona a través de la Janet Sans i Eloi Badia. 

 

Es van plantejar presentar les recomanacions a tots els grups polítics i va ser avalat per 

l’Ajuntament. Traslladar i explicar  aquestes recomanacions  és una forma de traslladar-ho a 

l’àmbit local i fer un seguiment de les propostes. Les persones representants de l’Ajuntament 

de Barcelona  acorden passaran els contactes perquè des de l’assemblea espanyola es pugui 

informar. 
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3. Resum i avaluació de la fase de debat d’agenda de les primeres trobades de 

l’Assemblea. Gerard Lillo 

 

En la primeres trobades es van presentar: 

- Perfil de les persones que composen l’assemblea. Es vetllà perquè hi hagués 

representació territorial de tots els districtes de la ciutat.  

- S’ha complert amb l’ordre del dia previst a les sessions. La primera sessió va començar 

el dia 17 de setembre. S’explica l’ordre del dia, les dinàmiques i les capacitacions 

realitzades el 17 i 30 de setembre.  

 

S’informa que les exposicions estan exposades al Decidim i són accessibles. L’equip municipal 

valora com a punts forts: 

- L’assistència s’ha mantingut entorn les 80-90 persones per sessió. 

- Les ponències han estat ben valorades. 
- L’organització ha estat ben valorada. 
- La sensació general és que les persones assistents estan satisfetes, de seguida es van 

oferir voluntàries per formar part de la Comissió de Seguiment. 

- Capacitat d’adaptació per donar resposta a propostes o peticions de les persones parti-
cipants. 
 

 

En relació a les valoracions obtingudes per part de les persones que composen l’Assemblea, 

les principals valoracions obtingudes a través del qüestionari de valoració han estat: 

- La sensació general de que hi ha poc temps. 

- Percepció que alguna ponències s’han allargat. 

- Algunes persones participants han traslladat la sensació de municipalisme, tot i que 

totes les persones expertes convidades eren  externes.  

- Es valora que alguns testimonis no van acabar d’explicar que els va motivar a 

desenvolupar les seves iniciatives i en canvi, van exposar com la van desenvolupar. 

- En la 1a dinàmica de priorització s’ha observat que van haver algunes dificultats i això 

ha fet plantejar-se, des de l’equip organitzador, que es faran dinàmiques de participació 

més bàsiques per adaptar-les al perfil de les persones participants. Els resultats de la 

dinàmica de priorització va generar disconformitat que es va evidenciar en el plenari de 

l’assemblea, acordant-se obrir un procés de priorització de les temàtiques a treballar a 

través del Decidim.  

 

Aportacions dels components de la Comissió de Seguiment: 

 

- Fernando Fernández : manifesta que l’espai de preguntes va ser molt ràpid. Preocupa 

que algunes mesures positives de l’ajuntament poden ser perilloses. Proposa visibilitzar 

que l’Assemblea Ciutadana és una assemblea i per tant, incidir en què no representa a 

BCN EnComú o el PSC qui ho està fent, sinó la ciutadania.  

S’agraeix a l’equip dinamitzador haver estat capaços de recollir el que l’assemblea va 

demanar. Es valora que el fet que la darrera ponència es va fer el mateix dia va 

vascular les votacions.  

 

- Àlex Guillamón: està d’acord. Manifesta que  li agradaria veure presència de tots els 

grups municipals a la CdS, ja que caldrà la implicació de tothom. Manifesta que cal 

reforçar la comunicació a la resta de ciutadania, ja que hi ha molt poca gent de la 

ciutadania que no ho coneix i cal donar-li impuls.  

 

- Elisabet Manich: manifesta preocupació  i incertesa per què es farà i on anirà a parar 

tot el que s’ha dit i treballat en l’assemblea.  
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- Irma Ventayol:  respon que tots els grups municipals han estat convocats i han assistit 

4 dels 7. Mostra el seu acord amb que és necessari més impuls comunicatiu perquè no 

ha sortit en els grans mitjans.  Així mateix, expressa que tot i que els resultats no són 

vinculants, el govern municipal explicarà quines mesures implantarà i quines no, de 

forma justificada.  

 

4. Plantejament de les sessions de la fase deliberativa. Gerard Lillo 

 

En Gerard Lillo exposa que s’ha fet un canvi de plantejament en el treball de les temàtiques, 

així, en comptes que totes les persones participants en l’assemblea ho treballin tot, cadascú 

triarà una temàtica.  

S’explica l’ordre del dia de divendres, en què assistiran experts de cada temàtica i es 

constituiran grups, segons interessos personal per temàtiques. Es planteja que es requereixen 

mínim dos grups mínim per a cada temàtica. Així mateix, s’intentarà que els grups siguin 

representatius i caldrà fer alguns ajustos per equilibrar-los.  

 

Dissabte es treballarà en grups segons la temàtica escollida. L’objectiu de la sessió és recollir 

inquietuds, dubtes i traslladar-les a persones expertes. Als 15 dies la sessió del divendres 4 en 

plenari és poden resoldre els dubtes sorgits i després continuar treballant en grups. També hi 

haurà un espai per treballar en plenari. En el darrer cap de setmana es preveu treball en grups i 

també un treball plenari per a cada temàtica. 

S’intentarà tenir persones expertes i tècnics que puguin donar resposta a les preguntes i dubtes 

que sorgeixin al llarg del treball en els grups. S’incideix en que s’ha valorat que les persones 

participants aprofundeixin en una temàtica. 

 

Es posa en relleu que s’estan cercant persones expertes en les diferents temàtiques, i es fa 

una crida per si les persones participants en la Comissió de Seguiment coneixen persones 

expertes  perquè ho comuniquin a l’equip organitzador per poder contactar-los. 

 

5. Aportacions de la Comissió: 

 

- Cristian Iordache: pregunta si es podria debatre cada cap de setmana una temàtica. El 

seu interès és que hi ha dues temàtiques que li interessen.  

 

- Irma Ventayol:  respon que de fer-ho així es dificulta fer propostes profundes i 

informades. Tanmateix, s’intentarà que totes les participants puguin escollir temàtica 

segons interessos. Les experiències prèvies, com el Fòrum jove i l’Assemblea 

espanyola, van treballar una temàtica per persona. 

 

- Fernando Fernández: considera poc temps, 1 hora en la 1a sessió l’exposició de les 

persones expertes. En canvi li sembla molt el temps destinat a constituir els grups. 

Pregunta quant de temps hi ha per poder aportar experts.  

 

- Irma Ventayol: respon que és urgent contactar amb aquestes persones, especialment 

per les que han d’assistir el dia 21 d’octubre. La idea és que els experts plantegin els 

grans reptes, i que dissabte pugui haver un intercanvi i ens inspirin amb altres 

experiències. Fer el reforç per triar les temàtiques ha endarrerit la possibilitat de buscar 

experts. Es compte que en els altres  caps de setmana hi hagi més temps. 

 

- Ana Georgina Castañeda: posa de manifest que per desenvolupar les dinàmiques és 

important que la persona  facilitadora ho tinguin clar, ja que en la dinàmica del dia 30 es 

va perdre temps en destriar com fer-ho.  
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- Isabel Rosselló: comenta que la dinamització estava mal plantejada. L’enfocament va 

fer sorgir temes generalistes, en comptes d’allò que consideraven  concret i que s’havia 

de treballar. Està preocupada per com seran les properes dinamitzacions. El problema 

no és que la ciutadania no estigui capacitada per participar, com ha comentat en 

Gerard Lillo, sinó el plantejament. D’altra banda, manifesta el seu descontentament 

amb l’exposició de l’Oriol Marquet, entre les participants es va comentar molt la seva 

intervenció, ja que com a expert en mobilitat, en algunes qüestions que van sorgir va 

manifestar “que ell no entenia d’allò” i per tant, ella no s’apuntarà en la temàtica de 

mobilitat si hi assisteix ell com a expert.  

 

- Xavier Royo: pregunta si en el marc de les xerrades dels experts s’explicarà quins són 

els projectes que farà o ja fa l’ajuntament. Aquest pot ser un punt de partida i 

complementar el que ja està fent l’ajuntament.  

 

- Elisabet Manich: manifesta que si s’ha triar un tema de treball per persona cal  informar 

perquè els assembleistes puguin anar-ho pensant.  Veu correcte els plenaris, o bé un 

espai al Decidim per plantejar dubtes a altres grups i fer reflexions conjuntes. 

 

Les persones participants estan d’acord en mantenir els plenaris com a forma d’intercanviar 

informació i fer reflexions conjuntes.  

 

Respostes: 

- Helena Barrancó planteja que al Decidim ja estava prevista la possibilitat de fer 

reflexions i dubtes. 

 

- Irma Ventayol: planteja buscar un altre expert. 

 

- Gerard Lillo: Respon a les qüestions anteriors manifestant que va ser una dinàmica 

complexa i que també va haver un problema idiomàtic que es va produir en els grups.  

 

6. Propers passos. Ajuntament de Barcelona 

 

S’informa de possibles dates per la següent Comissió de Seguiment i següents passos: 

 

S’exposa que es penjarà al Decidim tot d’informació de suport sobres les temàtiques a treballar. 

Després de les capacitacions, dissabte, hi haurà un espai per poder plantejar propostes de 

qüestions que les assembleistes necessiten se’ls hi expliqui al llarg del procés. Tanmateix, 

caldrà disposar amb persones expertes i tècniques que puguin anar assistint de forma puntual 

al llarg del procés per poder contestar dubtes, però les expertes no poden venir a tot el procés 

perquè és un treball altruista. En canvi, es proposa si la Comissió de Seguiment considera 

oportú que assisteixin tècnics municipals per resoldre dubtes. Es pregunta qui vindrà en l’àmbit 

de consum i es respon que la Rosa Garcia. 

 

Aportacions: 

- Fernando Fernández: manifesta la seva aprovació a tot el que s’ha proposat i pel que 

fa a l’assistència del personal  tècnic municipal, considera que és important que 

l’assemblea sàpiga que s’està fent. Una cosa és donar una opinió política i una altra 

oferir un punt de vista tècnic, i per tant, és el que haurien de fer, exposar el que s’està 

fent sense jutjar. 
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- Xavier Royo: està d’acord en apostar per algú més tècnic que pugui exposar dades i 

com optimitzar-les, com es gestiona,  objectiu de les infraestructures previstes. Tenir, 

com a ciutadà, quina és la informació/dades que té l’ajuntament i els projectes que té. 

Proposa que la tria dels grups sigui a través del Decidim per tal de guanyar temps.  

 

- Joan M. Soler: manifesta estar d’acord en l’assistència de personal tècnic municipal per 

resoldre dubtes, tot que no considera adient explicar les polítiques públiques municipals 

que requeririen molt de temps el qual restarà al debat ciutadà.  És important disposar 

d’una una visió àmplia i de quins són els reptes. 

 

- Cristian Iordache: planteja si s’ha previst informació prèvia sobre la temàtica que 

treballarà cada una de les persones assembleistes.  Pregunta si hi haurà la possibilitat 

de canviar de grup. Afegeix que si es planteja el que  fa l’ajuntament podria influir en el 

que pensa la gent i per tant, en el debat.  

 

- Elisabet Manich: proposa que les persones experts vagin pels grups  aclarint dubtes i 

afegir actuacions municipals que s’estiguin fent . Està d’acord que per dinamitzar la tria 

dels grups, fer-la a través del Decidim i decidir el grup abans de divendres 21.  

 

- Isabel Rosselló: planteja que la informació del personal tècnic municipal, sinó hi ha 

informació prèvia no es podran fer gaires preguntes fonamentades.  

 

Respostes: 

- Irma Ventayol : en aquesta primera sessió potser es podria incloure un referent 

municipal per aportar informació i dades i alguna capacitació si fos demanada. La 

conclusió és que tothom pugui escollir grup. Es veurà la possibilitat de triar grup a 

través del Decidim.  

 

- Gerard Lillo: manifesta que es va plantejar l’alternativa  d’assignar temàtica  

directament, sense que es pogués triar. Pel que fa al personal tècnic, la idea és que hi 

siguin per resoldre dubtes. Planteja enviar la convocatòria per informar de les 

temàtiques i habilitar el Decidim perquè es pugui escollir grup. 

 

- Cristo: responsable de comunicació. Dona l’enhorabona a les 5 participants de 

l’assemblea per la seva implicació. Els anima a proposar persones expertes. Pel que fa 

a la comunicació exposa que s’informa del que s’està fent per salvaguardar la 

confidencialitat, i no del que està previst fer. A nivell comunicatiu s’han plantejat les 

següents fases: 

 1a fase: selecció de les 3 temàtiques 

 2a fase: comunicació: seleccionats els experts, per fer-los entrevistes 

 3a fase: fer la comunicació de tot el procés 

Valora que els impactes comunicatius de l’Assemblea Espanyola i la de joves va ser 

també limitat.  

 

- Es pregunta per la possibilitat d’endarrerir l’assemblea uns 45’ i convocar a les 17:30h, i 

que sigui dimarts o dimecres. 

 

- Irma Ventayol: proposa convocar a les 17:30 i estudiar la possibilitat d’alternar els dies. 

 

Sense més qüestions es tanca la sessió a les 18:30h 

 

 


